

ACTION
PA 777
1/3/86
CC
CC

FILE NO.
DOSSIER NO. 3050-27
20 FEB 1986 14 16

REFERRED TO
TRANSMIS A
24/2

ODPM - CVPM

February 13, 1986.

Open letter to all Members of Parliament

The Boyer Report, Equality for All, released in October of 1985, contains a significant number of recommendations for changes to federal laws and policies which are both far reaching and forward thinking. The members of the committee have listened and responded to the concerns raised by Canadians in the hearings held across the country this past spring. The National Action Committee on the Status of Women commends the committee members for their sensitivity to the needs of disadvantaged groups and for the recommendations for remedies for the inequities put before them.

An area of concern to the National Action Committee, and to many citizens across the country as evidenced by the substantial number of briefs presented on the issue, is that of the rights of homosexual persons under the Charter and the Canadian Human Rights Act. NAC supports the conclusion reached by the committee in its deliberations that «the prohibited grounds of discrimination listed in section 15 are simply illustrative and do not exhaust the forms of discrimination that are proscribed by the Charter» (p.5) and therefore «that «sexual orientation» should be read into the general open-ended language of section 15 of the Charter as a constitutionally prohibited ground of discrimination»(p.29).

If the Charter, as NAC believes it was intended to do, is to protect the rights of disadvantaged persons in our society, and to provide them with protection from discrimination and unjustifiably different treatment under laws and policies, then the recommendations of the Boyer Report in relation to sexual orientation must be regarded as not only reasonable but necessary.

...2

The National Action Committee on the Status of Women urges you, as a member of the House of Commons, to strongly support the inclusion of the recommendations in the area of sexual orientation in any legislation tabled in response to the committee's report. It is essential that elected representatives be responsive to the needs of disadvantaged persons, for it is you who have the power to amend laws and to provide protection from discrimination for these groups. The National Action Committee believes that government must take an active role in the area of equality rights for all Canadians, and must be at the leading edge of positive and progressive change.

The National Action Committee on the Status of Women would appreciate your response to the concerns and the recommendations we have put before you.

Sincerely,

Chaviva Hosek

Chaviva Hosek
President

Le 13 février 1986

Lettre ouverte à tous les députés

Le Rapport Boyer «Égalité pour tous», publié en octobre 1985 renferme un nombre assez considérable de recommandations progressives et d'envergure concernant certaines modifications des lois et politiques fédérales. Les membres du Comité ont écouté le récit des préoccupations des Canadiens au cours d'audiences qui ont eu lieu partout au pays le printemps passé et fait part de leurs réactions. Le Comité canadien d'action sur le statut de la femme félicite les membres du Comité qui ont su comprendre les besoins des groupes défavorisés et faire des recommandations susceptibles de faire échec aux injustices qu'on leur a décrites.

Le Comité canadien d'action s'inquiète, comme bien d'autres citoyens partout au pays si l'on juge d'après le nombre assez considérable de mémoires présentés sur le sujet, des droits des homosexuels dans le contexte de la Charte et de la Loi canadienne sur les droits de la personne. Le CCA souscrit aux conclusions auquel le Comité est arrivé au cours de ses délibérations, à savoir «que les motifs de discrimination illicite énoncés à l'article 15 ne sont cités qu'à titre d'exemple; ils ne constituent pas une liste exhaustive des formes de discrimination interdites par la Charte» (page 5) et par conséquent «que l'esprit général de l'article 15 de la Charte permet de comprendre l'«orientation sexuelle» au nombre des motifs de discrimination interdits par la Constitution» (page 33).

Si, comme le croit le CCA, l'intention de la Charte est de protéger les droits des personnes défavorisées de notre société et de les soustraire à la discrimination et au traitement différent injustifiable quant aux fins de l'application des lois et des politiques, il faut donc considérer les recommandations du Rapport Boyer sur l'orientation sexuelle non seulement comme raisonnables, mais comme nécessaires.

... 2

Le Comité canadien d'action sur le statut de la femme vous exhorte à appuyer fortement, à votre titre de député, l'adoption dans tout texte législatif déposé en Chambre, des recommandations du Rapport concernant l'orientation sexuelle. Il est imminemment du devoir du représentant élu de veiller au respect des besoins des personnes défavorisées, car c'est lui qui est investi du pouvoir de modifier les lois et de protéger ces groupes contre la discrimination.

Le CCA est d'avis que le gouvernement doit défendre activement l'égalité des droits pour tous les Canadiens et demeurer à l'avant-garde des changements positifs et progressifs qui s'imposent.

Le CCA vous saurait infiniment gré de faire vôtres les préoccupations et recommandations dont il vous fait part et vous prie d'agréer ses salutations distinguées.

La présidente du Comité canadien d'action sur le statut de la femme,

Chaviva Hosek

Chaviva Hosek